
A Közép-magyarországi régió 2022-ben

Az OB-ra, a Championátusra és a regionális bajnokságokra épülő versenyrendszer második
éve volt 2022. A központi régió tovább erősítette vezető szerepet. Látókörbe került a régiós
döntőn az, ami a „Bécsi út túlsó oldalán” nem annyira újdonság: alapfokban fel kell készülünk
az 50-nél több startra is, – azaz a korosztályok szerinti csoportbontásra, mert egy bíró egy
versenynap  öten  startnál  többet  nem  bírálhat.  A  másik  ilyen  tanulság,  hogy  125-135  ló
nevezésekor hovatovább két napon két pályán sem lehet éjszakai műszak nélkül lebonyolítani
a regionális döntőt. 

A nagy létszám érthetően  fokozott  elvárásokat  generált  a  lovasok részéről.  A próbaévhez
képest ismét új sportjogi esetekkel találkoztunk, amelyekre a korábbi években nem volt példa
és egyértelmű szabály. Gondolok itt Tattersall Hanna esetére, amikor a fiatal ló feladatban
minősült  ló  lovast  cserél  a  regionális  döntőre.  Indulhat  vele  az  új  lovasa  a  fiatal  ló
bajnokságért  –  vagy  sem?  Ebben  a  konkrét  esetben  az  én  döntésem  volt,  hogy  a  ló
minősülését  irányadónak  tekintve  az  új  lovassal,  Tattersall  Hannával  minősült  a  páros  a
regionális  döntőre.  A  versenyzők  az  országos  bajnokság  részletességének  megfelelő
versenykiírást vártak, várnak el a harmadik szintű bajnokságtól is. Miután más régiókban is
felmerültek  pontosításra  váró  kérdések,  december  5-én  a  régiófelelősök  szabályzatalkotó
videó konferenciát  tartottak.  A 2023-as  régiós  bajnoki  kiírások már a  régió felelős  társak
egységes álláspontját tükrözik

A Championátus nem régiófelelősi kompetencia, de ebben is szükségesnek láttuk bizonyos
korrekciók kezdeményezését.  Hogy csak egy példát említsek,  nem tartottuk szerencsésnek,
hogy  a  pónisok  és  a  szabadidősök  vágta  nélküli  feladatával  is  lehessen  a  Championátus
előkészítő  bajnokságára  minősülni.  Egymás  megfogalmazásaitól  decemberben  még  nem
tudva, a szakbizottságéval számos pontban azonos javaslatokat fogalmaztunk meg.

Közmegegyezés volt abban is, hogy a szabadidős díjlovasokra jelenleg nem Csilló Rita és a
Obermayer Ferenc vezette lovardák szakmai színvonala a mérce. Magam egy auditált bírói
lista összeállítását kíséreltem meg, amelyre jelentkeztek is bíró jelöltek – de ezen listára nem
tartott  igényt  a  szabadidős  szakág.  Teljes  kurdarcról  mégsem beszélhetek,  mert  a  listáról
többen  –  például  Békéscsabán  Petrezselyem  Dorottya  –  bekapcsolódhattak  a  szabadidős
bírálatokba. 

2022-ben a meglévő bázisok erősödtek. Gyakorlatilag majd minden utánpótlás nevelő lovarda
maximális  kapacitással  működik.  Mára jutottunk el  oda,  hogy a régió minden jelentősebb
alapképzést folytató lovardájának van kisebb-nagyobb méretű fedelese. 2022 decemberében a
rákoscsabai Monte Vigo lovasai kaptak egy új 380 négyzetméteres sátor fedelest. 

Feladatomnak  tartottam,  hogy  a  kisebb  lovardákban  edzőket  is  bátorítsam  a  CDN-es
versenyeken  való  indulásra.  Ebben  volt  partnerem  Borsos-Vida  Réka,  akivel  a  sződligeti
Tündérkert lovardában néztük meg Héder Tünde három tanítványának A-s programját.  Az
általunk elkezdett, majd Hansághy Péter által folytatott bátorítás eredménye az lett, hogy a
három bemutatkozó lovasból Dublinszki Lucának a regionális döntő lett élete második CDN-
es versenye.  Ott  „0” licencesként  E5-ben begyűjtött  egy 70%-ot.  A Championátuson csak



65%-okat ért el, de nem kell hozzá nagy jós tehetség: a mostani E kategóriás IX. helyezettel
még sokszor fogunk találkozni, hiszen még 14 éves sincsen.

A gyermek korosztálynál maradva az idény során változatos külön verseny zajlott a korábbi
szentendrei  pónis  bajnok  Csúry  Kata  és  a  Közép-magyarországi  régió  legjobb  utánpótlás
lovasa  címet  elnyerő  Balla  Gréta  között.  Felváltva  nyerték  a  versenyeket.  Csúry  Kata  jó
érzékkel  felmérte,  a  díjlovaglásra  kell  koncentrálnia,  mert  bár  díjugratásban  is  volt  pónis
bajnoki  címe,  a  rudak hamar  megállítják  pályáját.  Balla  Gréta  Csömörön,  a  Szedervölgyi
Lovardában kezdte  pónis karrierjét.  Edzését  Cinkotán  egy korábbi  Championátus-dobogós
lovas, Kékesi Kitti vette át. Gréta családjának lehetősége lett volna a jelenlegi Mokka nevű
lovánál „pedigrésebb”, nagyobb mozgású sporttársat is venni, de a próbák során a lovas úgy
ítélte meg: a saját tudásához és adottságaihoz Mokka való. A döntését igazolták a számok:
80% E8-ban Cinkotán, 74,25% FEI Gyermek előkészítőben a regionális döntőn. Most már
mindketten egy kézben vannak: előbb Kata, majd novembertől Gréta edzője lett a szövetségi
kapitányunk, Dallos Zsófia.

Egy szinttel feljebb lépve ehelyütt is meg kell emlékeznem a tárnoki Kentaur lovasairól. Egy
év – eggyel magasabb kategória: a Championátus M/A kategóriájában két példát is láttunk rá.
Németh Enikő biztosan nyerte az M/B-t Szilvásváradon, a csapattársa, Nemes Kitti akkor az
ifi  L-ben  győzött.  Most  Enikő  címvédő  Innuendóval  lett,  de  már  M/A-ban.  Bárcsak
bronzérmes lett, de Nemes Kitti is követte a dobogón egy másik ló, D-Line hátán.

Szükséges  és  indokolt  volt  a  Díjlovagló  Szabályzatunk  olyan  értelmű  korrekciója,  amely
lehetővé  tette  a  díjugratók  és  a  lovastusázók  ingyenes  keresztlicencét.  Erre  jó  példa  volt
Chodák Zorka esete, aki a bábolnai lovastusa OB A0 csapatbajnokságán a VI. helyezett csapat
tagja  volt.  A  16  éves  pónis  szakági  díjlovas  bajnok  lovas  „0”  licencesként  szerepelt  a
Championátus E kategóriájának nevezési listáján, mert a Championátusig még nem tudott a
rajtengedélyes  díjugratóknak,  lovastusázóknak  járó  IV-es  keresztlicenc  igényléséről.  A
szentendrei  ifi  élete  első CDN-es versenyén,  mindkétszer  69% felett  teljesítve,  II.  és  IV.
helyezéseivel  összességében a IV., a régiós csapatversenyben a III.  helyen végzet.  Sajátos
módon mégsem került fel a díjlovas ranglistánkra, mert az akkori szabályaink szerint a CDN-
A és  nemzeti  bajnokságok E kategóriás  eredményei  után  nem jár  minősítő  pont.  Magam
részéről  kezdeményezem,  hogyha bajnokot  avatunk E-ben,  akkor  azért  minősítő  pontot  is
adjunk.

Az egri Sebe-Papp Natasa, a 2021-es ifi E kategória bajnokának édesanyja vetette fel, nem
élünk a „jó tanuló, jó sportoló” elismeréssel. Az országos sportági teljesítmény kritérium a
korosztályos  bajnokságokon  elért  I-VI.  helyezés.  Áttekintve  több  fővárosi  kerület
sporttámogatási rendeletét, jellemzően az országosnál szélesebb a helyben támogathatók köre,
így a Championátus helyezettek is számíthatnak a helyi önkormányzatok különböző erkölcsi
és nem egy településen ösztöndíj formájában anyagi elismerésére is. A szakágnak és a régió
felelősöknek arra nincsen erőforrása, hogy egyenként vizsgálják a tanulmányi eredmények, a
sporteredmények és a helyi rendeletek összhangját. Az ügyben annyit tudunk tenni, hogy a
szövetség  sportirodája  a  jó  tanuló,  jó  sportoló  címek  megpályázásához  kiadja  a  helyben
megkívánt szintek után, így esetenként a Championátus eredménye után is a sporteredményről
szóló igazolásokat. 

A helyi  sajtókban 2022-ben is  volt  példa a település  eredményes lovasának bemutatására.
Fehér Bernadett a Championátuson a könnyűosztályban lett felnőtt bajnok. Míg a Nemzeti



Sportban  az  OB-ról  és  sor  sem  jelent  meg,  Fehér  Bernadett  helyi  lakosként  a  40  ezer
példányban megjelenő XVII. kerületi Hírhozó hetilapban képes riportot kapott. 

Képaláírások:

Chodák  Zorka  lovastusázó  és  Kaviár:  az  első  CDN-es  díjlovas  versenyük  első,  E3-as
feladatában  rögvest  a  II.  helyezettnek  járó  serleget  és  vasárnap  délután  Championátus
csapatbajnoki bronzérmet hozott számukra

Baán-Géczi  Szofi,  az  ifi  L  ezüstérmes  éppen  „lebegő”  állapotban  a  Championátuson
Renoirral.

A díjugratással is foglalkozó Fehér Bernadett lett kilenc éve igazi díjlovas. A 2008-ban indult
lovas pályája során többször állt már bajnoki dobogókon. A 2022. évi Championátus lett az
első bajnoki győzelme.

Németh Enikő, a középosztály címvédője. Edzője Schmidt Anita. 

dr. Paizs Gábor régiófelelős






